

THE CHINESE
CONTEMPORARY
PRINTS

中国当代版画

安徽美术出版社

THE ANHUI ART PUBLISHING HOUSE

THE CHINESE
CONTEMPORARY
PRINTS

中國當代版畫

安徽美術出版社
THE ANHUI ART PUBLISHING HOUSE

責任編輯：陳樂生、武忠平
前言：王琦
後記：馬克
英譯：陳在權
裝幀設計：武忠平、陳樂生

Managing Editors: Chen Lesheng, Wu Zhongping
Preface: Wang Qi
Postscript: Ma ke
English Translator: Chen Zaichuan
Layout Designers: Wu Zhongping, Chen Lesheng

中國當代版畫

安徽美術出版社出版

嘉興（香港）廣告公司承印

安徽省新華書店發行

1992年第一版 1992第一次印刷

開本：1/12 787 X 1092 印張：18

書號：ISBN 7-5398-0203-8/J224

The Chinese Contemporary Prints

Published by The Anhui Art Publishing House

Produced by Ka Hing (HK) Advertising Co.

Printed by The Shenzhen Huaxin Printing House

Distributed by the Anhui Xinhua Book Store

The First Edition 1992, the First Impression 1992

Size : 787 x 1092 Printing sheets 18

ISBN 7-5398-0203-8/J224

版畫藝術的豐碩成果

王琦

收集在這本集子裡的版畫作品，體現了近十年來我國新興版畫在改革開放的新形勢下所獲得的豐碩成果。大多數版畫家在黨的文藝方針指引下，沿着社會主義的道路，始終與人民生活保持緊密的聯繫。他們恪守魯迅先生的遺教，一面向傳統藝術的精華學習，一面向外國藝術的良好經驗借鑒，既不固步自封，也不學步效顰，堅持在藝術上走自己的路。我認為這是我們新興版畫最可貴的品格，也是它能在創作上保持健康、正常發展狀態的主要原因。

從集子裡的作品來看，有幾個地區的作品顯得特別突出，雲南、黑龍江、四川、江蘇、安徽、天津、浙江、江西等省、市近十年來在版畫創作上都展示了各自不同的特色，也培養了一批才華橫溢的新人，他們大多是歷屆全國版展和其它全國性美展各類獎牌的得主，又是多次參加出國版畫展和國際性美展的選手。這些地區的版畫，又是在題材內容和藝術表現形式上，以濃郁的地方色彩和不同的風格而引人矚目。

四川的版畫從50年代起，就是以單純的黑白木刻運用古典風的寫實手法著稱，畫面注重情節性構圖和人物形象的刻劃，題材範圍包括過去的革命歷史和當前的社會生活以及大自然風光。在這方面已有不少佳作載入不同類型的畫冊。近幾年來，四川版畫的更新，不僅表現在從單純的黑白轉向多彩套印的制作，表現手法也突破寫實的界限而採取誇張變形以至抽象的處理。作者主體意識的加強和藝術觀念的轉移，預示着四川版畫創作在不遠的將來出現一種新的格局。

黑龍江大量的創作人才都出自北大荒，老一輩版畫家的創作在今天仍然有舉足輕重的作用。近幾年來，年輕一代版畫家的崛起，不僅壯大了這一地區的創作隊伍，在藝術上也有明顯的改觀，過去描繪熱火朝天的生產場面和富麗堂皇的多彩油印畫面，現在已逐漸讓位于偏重抒發個人對北國大自然風光的縝密感受與恬靜平和的抒情調子的畫面，這些畫面又是以幽雅和韻味十足的水印木刻技法來完成的。值得令人注意的是黑龍江省從北大荒一個版畫群體已擴展到阿城、大慶、大興安嶺幾個新的版畫群體，各自擁有自己的代表作家，在藝術上各顯千秋，互相映輝。這些新的版畫群體在創作題材的選擇和藝術風格上不是劃一的。大興安嶺的作者立足于林區，表現林業建設和林區工人生活，在藝術手法上還較多地保留了北大荒版畫的影響。大慶的版畫比較集中于工業題材的表現，作品從現代化工業技術領域中拓展了審美的視野，畫面構圖的單純化和造型手段的抽象化處理，色彩運用偏重于原色的強烈對比效果，它和工業題材本身的力量與強度相結合，就給人們帶來一種新的視覺效果，大慶版畫把工業題材的藝術表現提到一個新的高度。

工業題材的表現，在天津的塘沽、漢沽和大港油田的版畫創作上，也取得可喜的成績。這三個群體的版畫，是近幾年來為天津地區的版畫爭得榮譽的主力軍。此外，像河北省任邱的華北油田，湖北武漢的一冶、江西的新余鋼廠等都是工業題材版畫的重要基地。而且那些作者大多是業余性質。業余版畫隊伍的迅速成長和壯大，可說是近十年來版畫發展的顯著特征之一。

六十年代初便以水印木刻表現江南自然風景著稱的江蘇版畫，經過了二十多年的實踐，在傳統水印技法的基礎上，又融合了外來水印技巧的因素，藝術上又有了新的探索和創造。江蘇的水印木刻，以南京和蘇州兩大基地得以長足發展，它具有不同于其它地區的特有風格，正如一位老版畫家所說的，它“好比春蘭一樣，不艷而有淡雅之風；不洋而有民族特色；糅水墨、金石與木味為一體，溶國畫寫意與版畫刀筆于一爐，具有清新的風格和韻味”。

在中國古代版畫史上，明萬曆年間的徽派版畫寫下了最光輝的一頁。現代安徽的版畫家立志要繼承、發揚先輩的優良傳統，創立新的徽派版畫。它的特點在於吸收了傳統水墨山水畫在構圖、造型、筆法上的固有方法，樂于運用白描的線、點作為畫面的骨幹，而輔之以西洋畫法的明暗調子和柔美和諧的色調，在套印技法上是多方面的，油彩與水印并用。安徽版畫很少有大塊黑白特別是陰刻法的運用，在形式風格上也更少受到西歐現代藝術的影響。有的作品喜愛取材於當地古老城鎮鄉村的舊式建築，不僅傾注了作者對於鄉土的眷戀之情，也從那里發掘了脫離世俗的分外寧靜安謐的意境。安徽版畫家力圖在繼承、發揚民族傳統的基礎上去探尋創新之路。

江西版畫的兩大格局，一個在宜春，一個在上饒。那里有一支相當強大的創作隊伍，他們能博採各地區衆家之長，化為己有，并在新的工具材料和制作技術上，有所發現和創造，特別在吹塑版畫制作技法上已取得顯著的成果，至于黑白木刻，在個別畫家的作品上也有與衆不同的出色表現。

在本集子選刊的作品中，雲南版畫占有相當重要的篇幅。這是由于自六屆全國版展以來，雲南版畫在入選率與獲獎率都是名列前茅。雲南版畫曾以“美麗、豐富、神奇”命名舉辦過專門的畫展。雲南版畫家生活在西南邊陲的這塊神奇的土地上，一面從當地人民生活中去發掘靈感，一面又從傳統的民族、民間藝術中去吸取營養，如遠古的岩畫、青銅器、寺廟的壁畫和雕刻，民間剪紙以及絢麗多彩的民族服飾，都給版畫家以很多啟發。這些

傳統的營養和現代西方藝術的有益因素互相融會貫通，便形成云南版畫的獨特面貌，它既是民族的，又是現代的，既有地方色彩，又有個人風格，雲南版畫的藝術表現手法也是不拘一格，寫實風與裝飾風共存，具象性與抽象性并舉；造型誇張而不流于怪誕，色彩華麗而不近于庸俗，構圖充實而不陷于繁冗，想象豐富而不類乎玄虛。在不久前的第七屆全國美展版畫單項展中，云南版畫能夠居金、銀、銅牌獲獎數目的首位，決不是偶然的。

和云南比鄰的貴州，雖然沒有強大的創作隊伍，却出現了一些個性突出的人材，表現了各自不同的藝術風格。但他們的作品有一個共同的趨向，就是濃郁的鄉土氣息，藝術上的稚拙味，構圖簡潔而帶裝飾風，造型誇大而有厚重感，色彩強烈醒目，刀法粗獷豪放，充分發揮了木板畫的力度和強度的特點。貴州版畫特別強調藝術家主體意識和感情奔放的表現，使畫面具有一種直迫人心的力量。當然，這種趨向如果在藝術修養不夠成熟的作者那里，就不免會帶來粗糙和簡陋的弊病，這是值得引起注意的。

少數民族地區的版畫在近幾年也有很大的進展，其中尤以內蒙的版畫成績更為出色，許多優美動人的畫面，表現了草原牧民們為建設社會主義祖國而奮發圖強的勞動精神和當地的風土人情。碧藍色的天空，金色的帳蓬，綠色的平原，成羣結隊的馬羣以及人物的五色繽紛的服飾，構成豐富多彩的畫卷。在欣賞者的面前，彷彿從那樣柔和恬美的抒情曲中時而又出現一些高昂的音調，這是生活的節奏和藝術家的審美視野互相契合的結果。內蒙版畫的中心在哲里木盟，那里集中了一批專業和業余的版畫家，他們的作品從60年代便已蜚聲版壇，近幾年又涌現了不少出色的新手，在歷次全國版展上均有不少佳作展出。

其它地區如浙江、北京、廣東，集中了老、中、青三代的版畫人材，但大多在藝術上是各走各的路，不像版畫羣體那樣有互相協作，共同鑽研的精神，因而在創作上沒有出現過高潮或頂峯狀態。這三個地區是專業作者處于主導地位，包括像廣東湛江地區的羣體，也是以專業版畫家為骨干。由於他們較多接受過藝術學校的正規訓練，基礎功力深厚，制作技術嫆熟，所以，他們的作品在藝術技巧上是難以挑剔的。但是，比起長期生活在基層的業余作者的作品，生活氣息就顯得比較淡薄，表現手法也顯得過于拘謹，有時并帶有程式化的傾向，祇有在少數作者的作品上，才表現出大胆開拓的精神。

從整體上看，近十年的版畫創作，可說是繁榮昌盛的十年，是認真貫徹“二爲”和“二併”方針的十年，是在社會主義思想的主旋律和形式、風格多樣化的藝術實踐中取的豐碩成果的十年，儘管這樣的成績和廣大人民對藝術的要求還有很大的距離，和這個偉大時代賦予藝術家應盡的使命還很不相稱，我們的版畫還缺少深刻地表現時代精神的振奮人心之作，版畫的藝術技巧和制作技術還有待進一步完善與提高。這本畫集的出版，可以幫助我們回顧過去，評估現在，展望未來。讓我們在已有成績的基礎上，總結經驗，克服缺點，更好地在黨的文藝方針路線的指引下，為發展具有中國特色的社會主義的版畫藝術而努力奮鬥。

The Rich Fruits Of The Art Of Engraving

—Wang Qi

All the prints collected in this portfolio embody the tremendous achievements of the newly-rising print in our country in the recent decade of reform and open policy. Under the guidance of the Party's literary and artistic policies, most engravers have closely associated themselves with the people in their lives and triumphantly advance along the socialist road. Scrupulously abiding the instruction of Lu Xun, they learn from the fine domestic tradition and the foreign experience in the field of art. They neither are complacent and conservative nor do they learn blindly, they go their own way. I hold that this is the most difficult attainments, hence worthy of esteem, and this is why the art of engraving can keep on developing healthily without noticeable diversion or decline.

In this portfolio, works from Yunnan, Heilongjiang, Sichuan, Jiangsu, Anhui, Zhejiang, Jiangxi provinces and Tianjin City are especially outstanding because of their different characteristics. A host of brilliant-talented new engravers have been trained and brought up in those areas and most of them are medal-winners or participants of various print or painting exhibitions at home and abroad. Prints from these areas are conspicuous for their different subjects and contents, various styles, rich local colours and artistic forms of expression.

Since 1950s, Sichuan black-white woodcut prints have been famous for their realistic and classic means of expression. Their subjects range over a wide field, from the past revolutionary history to the present social life and the natural scenery. Much attention has been given to the plots and portrayal of characters in the general appearance of a picture. A fair number of prints of this kind have already been selected into different albums. With the engravers' subjective efforts and some changes in artistic conception, there has been a breakthrough in Sichuan print in recent years. There has not only been a shift from black-white to coloured printing, but the means of expression, from the realistic portrayal to exaggeration and deformation, even the abstract treatment. All these illustrate that things will take on a new aspect in Sichuan print in the near future.

Most engravers of Heilongjiang province are from the Great Northern Wilderness in northeast China. The creation of the veteran engravers still plays an important role today. In the recent years the rise of the young engravers has not only expanded the creative force in this region, but brought apparent changes in this field. The picture of vigorous mass production and brilliant colour printing have gradually made way for the passion for the northern scenery and the sweet expression of their feelings and affections. All these prints are completed with the technique of woodcut or watercolour block printing, so they are quite exquisite, tasteful and charming. What is praiseworthy is that the engravers have already developed from the only school of the Great Northern Wilderness into several new schools such as those of Acheng, Daqing and Daxinganling, each has its own representative engravers, originality and strong points, and each shines more brilliantly in the other's company. Their artistic styles differ. The prints by the engravers of Daxinganling school depict the forestry construction and the life of the forestry workers. They still retain many features of the school of the Great Northern Wilderness. The prints by the engravers of Daqing mainly center on the industrial subjects. The engravers have broadened their aesthetic fields of vision out of the modern industrial technique, applied simplicity and abstract plastic means to the compositions of their pictures, presented striking contrasts in primary colours. Together with the dynamics and intensity of the industrial subject itself, the prints of Daqing have brought people a brand-new visual effect and endless pleasure and have enhanced the art of prints on industrial subjects to a new height.

Engravers of Tanggu, Hangu and the Dagang Oil Field have also made encouraging progress in print on industrial subjects in recent years. They are the main force winning honours for the Tianjin area. Engravers of the North China Oil Field in Hebei province, the First Metallurgical Construction Company in Hubei province and Xinyu Steel Works in Jiangxi province have all produced many prints on industrial subjects and these places have already become the bases of industrial prints. Most of the engravers in these places are amateurs. The ranks of these engravers are growing and ripening steadily. This is another remarkable characteristic in development of prints in recent years.

Prints of Jiangsu province were very famous for their vivid expression of the beautiful scenery south of Changjiang River in watercolour block printing. With more than twenty years' practice and efforts, absorbing and digesting the foreign skills in water colour block printing on the basis of its own tradition, the engravers here have conducted new research and obtained new achievements. The watercolour printing woodcut of Jiangsu province with Nanjing and Suzhou as its two bases have made substantial progress and have formed an original style of their own. A veteran engraver praised them highly: "These prints are just like spring orchids, although they are not so brightly-coloured, yet quite elegant, not so exotic, yet quite national in style. They have all the strong points of ink and wash, epigraph and woodcut, the characteristics of the freehand brush work in the traditional Chinese painting and the engraving art. They are of fresh and lively style and sweet charm."

In the history of Chinese print, the most glorious chapter was written by the engravers in Huizhou style in the reign of Wanli of Ming Dynasty. The engravers of Anhui today are exerting themselves to carry forward the fine traditions of their forefathers and create a brand-new print school in Huizhou style. Anhui prints have absorbed the characteristics of the traditional Chinese ink and wash, landscape painting in composition, plastic and brushwork. The prints consist mainly of lines and dots, making the chiaroscuro of the western painting and the soft harmonious tones subsidiary. And many chromatographic skills have been used, oilcolour and watercolour being used at the same time. There are few blocks of black-white and intaglions in Anhui prints. They have least been influenced by the modern western art in form and style. The buildings in various ancient styles are their favourite subjects. The quietness, peace and the burning passion for their hometown are vividly and beautifully expressed. They are trying to break a new path.

The major bases of Jiangsi prints are Yichun and Shangao cities. There are ranks of strong creative force in these areas. They have taken in various strong points of different schools and formed the style of their own. They have achieved a lot, especially in the blow-extrusion. As for the black-white woodcut, some engravers have also achieved remarkable success.

There are many prints from Yunnan province in this album, most of them are prize-winning works. The engravers of Yunnan province have always been among the best of the successful candidates since the Sixth National Print Exhibition. A special exhibition entitled "Beauty, Riches And Miracle" was once held by them. Engravers, who are living on this wonderful land of the frontier in the southwest part of our beloved motherland, have their inspirations from the life of the local people at one hand, and absorb nourishment from the traditional and national folk art at the other. They have gained a good deal of enlightenment from the rocky carvings of the remote ages, the ancient bronze wares, the mural paintings in temples, the folk papercuts and the brightly-coloured national costumes and ornaments. The unique features of Yunnan prints are formed out of the wonderful combination of the fine traditions and the beneficial factors of the western art. It is both national and modern, full of local colours and with individual style. Its means of expression are also varied. Some are descriptive, some decorative, some concrete and some abstract. It is exaggerated but not absurd in figure-shaping, rich but not vulgar in colours, substantial but not miscellaneous in composition and imaginative but not mysterious. So it is not accidental for the Yunnan engravers to come out first in number in winning the gold, silver and copper medals for prints at the Seventh National Art Exhibition.

Guizhou province is bounded by Yunnan. She has produced a number of engravers with original qualities and artistic styles of their own although the ranks there are not so strong. Their prints have some characteristics in common, i. e. with rich local flavour, somewhat naive artistically, succinct but decorative in composition, exaggerated in plasticity but solemn and dignified, with striking contrast in colours, bold and unconstrained in carving, all these bringing the dynamics and intensity into full play. Guizhou prints usually have a powerful impact on people's hearts because of the stress laid on the expression of engravers' subjective consciousness and unchecked emotions. Of course, this tendency will easily lead to simplism and crudeness if the engraver is not mature. This merits attention.

Substantial progress has been made in print in the minority areas, especially the Inner Mongolia Autonomous Region. Many of their prints sing the praises of the herdsmen's enthusiasm in the socialist construction of our motherland and the local conditions and customs. The blue sky, the golden yurts, the green plain, and flocks of sheep and cattle form many magnificent picturesque scrolls, giving appreciators much lingering charm and great inspiration. This is a wonderful combination of the lively life rhythm and the artists' aesthetic field of vision. The center of the Inner Mongolian prints is Zhejimu League. There are a number of professional and amateur engravers. Their prints have enjoyed a high reputation since the 60s. A fair number of new engravers and prints have already emerged in recent years.

There are many old, mid-aged and young engravers in Zhejiang, Guangdong provinces and Beijing, but most of them work independently. Their creation has not reached high tide or climax because the majority of them in these areas are regularly-trained professional engravers. They have shown great skills and solid techniques in their works, but compared with the works of amateur engravers who live at the grass levels for a long time, theirs show signs here and there of lack of life flavour and restraint and stylization, only a few of them are bold enough to have created some original works.

Generally speaking, the recent decade is prosperous, successful and fruitful years of creation in Chinese prints. The rich harvests come out of the artistic practice. Its keynote and form are socialist, the styles are various. We owe all these to the implementation of the policies, i. e., the literary and artistic works must serve the people and socialist construction, and let a hundred flowers blossom and a hundred schools of thought contend (These are policies set forth by Chairman Mao for promoting the progress of the arts and the development of a flourishing socialist culture.) although what we have achieved falls far short of what the broad masses expect of us, what the great age entrusts to us. There are few inspiring prints which can express the spirit of our age. There is much room to be desired in the artistic skill and engraving technique. The publication of this album will help us review the past, evaluate the present and look forward to the future. Under the guidance of the Party's literary and artistic policy and on the basis of what we have achieved, let us sum up our experience, overcome our shortcomings and exert every effort to develop China's prints with socialist characteristics.

目 錄

版畫藝術的豐碩成果	王 琦	1	南浦建大橋	邵克萍	51
雛	丁立松	1	沃土	邵常毅	52
帶陶鬲的靜物	丁暉明	2	家鄉路	宋治國	53
古牆老藤	王 琦	3	雨後	杜鴻年	54
同志的饋禮	王正均	4	五彩情	周 路	55
邊陲抒情之二	王金旭	5	北京NO.5	周吉榮	56
亂雲	王劫音	6	雷雨季節	周至禹	57
土窯	王杰斌	7	綠色保姆	周東申	58
貴州人	王華祥	8	春雨	周建義	59
山鄉	王華龍	9	保衛黃河	周炳辰	60
故鄉的河	文繼明	10	霜降	周勝華	61
一彎解凍的湖水	古 元	11	紅燭	周新如	62
扣碗	艾 生	12	長江大峽漫游圖	林 軍	63
幽境	石 涛	13	集市的節奏	林之耀	64
高原風	田宏圖	14	秋祭	官厚生	65
江畔	史濟鴻	15	水麼坊	武忠平	66
飄香時節	甘庭儉	16	日落印象	羅劍釗	67
江的故事之四	紀 念	17	宋瓷系列II號	易振生	68
藍色的氣流	呂 敏	18	橋	范競達	69
葵花地	伍必端	19	征途	其加達瓦	70
山里的霧	向思樓	20	故鄉夜	郝伯義	71
烽火歷程	任海榮	21	無名高地	姚于惠	72
大漠甘泉	朱琴葆	22	三個彝女	施建華	73
山村晴嵐	朱曙征	23	鄰居	洪明道	74
流紅	江碧波	24	永恆	南洪申	75
版納情思	李 仲	25	煦	俞啓慧	76
祥雲、雪域、秘境、天界系列之一	李 秀、陳繞光	26	山寨夕照	胡貽孫	77
銀窗	李一凡	27	琴	陳 媚	78
林區檢查站	李億平	28	沙蒿	陳 超	79
山常青水長流	李小明	29	草原	陳 強	80
嘉陵江畔	李以泰	30	山雨	陳一文	81
冬眠	李永生	31	流動的房屋	陳文進	82
鹽田月	李英杰	32	歡樂的小河	陳正元	83
雪山夢	李忠翔	33	烏蘇漁女	陳玉平	84
風雪黃昏	李彥鵬	34	老街	陳向東	85
農村拾零組畫之二	李桂金	35	在朝天子和草寇英雄	陳聿強	86
陝北腰鼓	李憲基	36	銀果	陳永樂	87
赫哲依瑪堪的金屋	李曉紅	37	老牆	陳克平	88
黃河船工	李曉林	38	胡同	陳晋容	89
生命之樹	李錦榮	39	靜物	陳國貴	90
大漠雄關	李樹勤	40	海市	馬 剛	91
冰雪巢	李寶國	41	春歸	馬金明	92
桂林山水傳說	李靈機	42	析世鑒解字卷	徐 冰	93
金秋八月	吳 燃	43	野香流韻	班 苞	94
遠方來客	吳長江	44	今日立春	郭 游	95
羞澀漓江朦朧中	吳俊發	45	七彩色	郭 浩、郭 巍	96
榔鄉情	吳地林	46	第36年·青絲	郭召明	97
黃河從這里流過	何立宏	47	松谷	晁 楠	98
山果	何永坤	48	街頭即景	韋 蓓	99
桃花雨	唐 干	49	小風車	孫田成	100
悟黃江南	沈民義	50	歲月·夕照	師松齡	101

老有所好	秦爽業	102	夜	曾曉峰	153
雨濕幽巷	徐偉民	103	原油暢想	楊俊	154
花	徐龍寶	104	深秋	楊越	155
高原牧女	袁慶祿	105	作為武器的藝術—新興木刻祭	楊鋒	156
1976年4月5日	張駿	106	鄉村四月	楊可揚	157
夕陽	張天星	107	家鄉的風帆	楊明義	158
白蓮	張丹平、張丹林	108	春華	楊春華	159
新月	張白波	109	秋末	楊景泰	160
山韻	張在元	110	母與子	楊德華	161
海南風	張地茂	111	燭光	楊金祥、周寶秀	162
生命的淵源	張仲則	112	鹽	蒙希平	163
星之魂	張兆鑫	113	新婚別	趙光濤	164
新貌	張作良	114	團聚	趙宗藻	165
靜物	張松正	115	噩夢系列之一	趙延年	166
善與惡的傳說	張京生	116	靜靜的黎明	趙海鵬	167
秦皇威儀	張信讓	117	晨曦	趙湛江	168
天窗	張桂林	118	粉黛	趙經實	169
月下	張繼友	119	風雪貯木場	趙曉澄	170
秋千	張敏杰	120	四面有鏡子的窗	蔡楓	171
道德經圖釋之一	張奠宇	121	秋熟時節	蔡世明	172
家院	張嵩祖	122	拉祜夢幻曲之一—遠古的舞	鄭旭	173
庭院	張新予	123	白色的瞿粟	鄭爽	174
游記—1989No.1	張遠帆	124	花里人家	鄭震	175
水鄉之晨	張懷林	125	秋水	廖有楷	176
犧牲品最後的慰藉	張曉春	126	蝶夢	蔣志伊	177
山水之光	張錫明	127	鄉土	寧國慶	178
不沉的太陽	黃偉	128	瞬間的永恆	劉健、王蘭	179
雨後山莊幾片雲	黃丕謨	129	古老的森林	劉長富	180
人世楷模—蔡元培	黃曉峰	130	寶口的夜晚	劉麗英	181
少女和羊	康寧	131	迎親	劍橋	182
銀花	康永明	132	山城印象	潘行健	183
天目山	曹劍峰	133	運動系列之四	盧小根	184
邑沙弔脚樓	曹瓊德	134	捻線	盧汝能	185
春夢	章馳	135	天竺	鮑培忠	186
紅毛綫	盛檉	136	《西遞村系列》之六	應天齊	187
晨醒	崔正植	137	海居圖	應光照、張高俊	188
潮的失落	許欽松	138	鋸	謝克明	189
探幽	賀林	139	綠色的精靈四幅	戴政生	190
秋歌—發白的土地	賀焜	140	世界末日	譚平	191
血寰	程勉	141	村寨	魏啓聰	192
古城門下	程兆星	142	淨土系列	魏華邦	193
湘西古渡	程嘉瑞	143	蜀山圖	酆中鉄	194
版納風光	萬強麟	144	網堡	蘆連子	195
時鮮	萬騰卿	145	男人和馬	蘇新平	196
海靜潮初落	馮兆平	146	問秋	蕭宏德	197
秋月寒光	馮漢江	147	石縫	蕭紹連	198
編	彭志明	148	潮山農家	蕭映川	199
村寨	董克俊	149	六君子	顧雄	200
朔風	傅東黎	150	後記	馬克	201
肖像	鍾長清	151			
日出	鄒繼德	152			

Contents

The Rich Fruits of The Art of Engraving.....	Wang Qi	1—4
Chicks.....	Ding Lisong	1
An Ancient Cooking Tripod with Hollow Legs.....	Ding Huiming	2
The Old Vines And The Ancient Wall.....	Wang Qi	3
A Comrade's Funeral	Wang Zhengjun	4
The Second of the Series of the Fervour		
From the Frontier	Wang Jinxu	5
The Rolling Clouds.....	Wang Jieyin	6
The Native Cave Dwellings	Wang Jiebin	7
A Girl From Guizhou.....	Wang Huaxiang	8
A Mountain Village.....	Wang Hualong	9
The River In My Hometown.....	Wen Jiming	10
The Thawing Waters In The Lake	Gu Yuan	11
One Bowl Upside Down On The Other.....	Ai Sheng	12
The Secluded Place.....	She Tao	13
The Plateau Wind.....	Tian Hongtu	14
The River side	Shi Jihong	15
The Season Heavy With Aroma.....	Gan Tingjian	16
The Stories Of The River,4th.....	Ji Nian	17
The Blue Airflow	Lü Ming	18
The Sun-flower Land.....	Wu Biduan	19
The Fog In The Mountain Area.....	Xiang Silou	20
The Evidence Of The Course Of The Flames Of Struggles.....		
Ren Hairong	21	
The Sweet Spring In The Great Desert.....	Zhu Qinbao	22
A Fine View Of A Mountain Village.....	Zhu Shuzheng	23
A Flow Of Red	Jiang Bibo	24
Wonderful Impressions Of Xishuangbanna.....	Li Zhong	25
Auspicious Clouds—One Of The Series Of Snow Area.		
Mysterious Region And Heavens.....	Li Xiu . Chen Raoguan	26
A Glimpse Out Of The Silvery Window.....	Li Yifan	27
The Check Station In The Forest Area.....	Li Yiping	28
The Ever-green Mountains And Ever-running Waters.....		
Li Xiaoming	29	
Beside The Jialing River.....	Li Yitai	30
Winter Sleep.....	Li Yongsheng	31
The Salt Pans Below The Moon.....	Li Yingjie	32
The Dream Of The Snow-covered Mountains.....	Li Zhongxiang	33

A Snow-stormy Dusk.....	Li Yanpeng	34
The Series Of The Glimpses Of The Countryside		
The 2th.....	Li Guijin	35
The Waist-drum Dances In North Shaanxi.....	Li Xianji	36
The Golden Houses Of The Hezhe Nationality		
In Yimakan.....	Li Xiaohong	37
A Boatman In The Yellow River.....	Li Xiaolin	38
The Tree Of Life	Li Jinrong	39
The Impregnable Pass In The Broad Expanse Of The Desert.....		
Li Shugin	40	
Nests Covered By Ice And Snow.....	Li Baoguo	41
The Tales About The Mountains And Rivers		
In Guilin.....	Li Lingji	42
The Golden Autumn—August.....	Wu Ran	43
A Guest From Afar.....	Wu Changjiang	44
A Hazy View Of The Shy Lijiang River.....	Wu Junfa	45
Deep Love From The Land Of Coconuts.....	Wu Dilin	46
The Yellow River Flows Here.....	He Lihong	47
The Mountain Fruits.....	He Yongkun	48
The Rain In The Peach-blossom Season.....	Tang Gan	49
The Scenery Of The South Of Lower Reaches		
Of The Changjiang River.....	Shen Minyi	50
The Great Bridge Constructed In Nanpu.....	Shao Keping	51
The Fertile Land.....	Shao Zhangyi	52
The Road In My Hometown.....	Song Zhiguo	53
After Rain.....	Du Hongnian	54
Deep Love For The Cave Dwelling.....	Zhou Lu	55
The 5th Of Beijing Series.....	Zhou Jirong	56
The Thunderstorm Season.....	Zhou Zhiyu	57
The Green Nurses.....	Zhou Dongshen	58
The Spring Rain.....	Zhou Jianyi	59
The Defence Of The Yellow River.....	Zhou Bingchen	60
Frost's Descent.....	Zhou Shenghua	61
The Red Candle.....	Zhou Xinru	62
The Glimpse Of The Great Gorge Of Changjiang River.....		
Lin Jun	63	
The Rhythm Of A Country Fair.....	Lin Zhiyao	64
Sacrifices To Autumn.....	Guan Housheng	65
A Water Mill.....	Wu Zhongping	66

The Impression Of Sun-setting.....	Luo Jianzhao	67
Song Porcelain Series II	Yi Zhensheng	68
Bridge.....	Fan Jingda	69
An Expedition.....	Qijiadawa	70
The Night In My Hometown.....	Hao Boyi	71
An Anonymous Highland.....	Yao yuhui	72
Three Girls Of Yi Nationality.....	Shi Jianhua	73
Neighbours.....	Hong Mingdao	74
Eternity.....	Nan Hongshen	75
Balmy.....	Yu Qihui	76
The Sun-setting In A Fortified Mountain Village.....	Hu Yisun	77
Qin—An Ancient Music Instrument	Chen Qi	78
Desert Wormwood.....	Chen Chao	79
The Prairie.....	Chen Qiang	80
Mountain Rain.....	Chen Yiwen	81
A yurt—A Mobil House.....	Chen Wenjin	82
The Lively Stream.....	Chen Zhengyuan	83
Fishergirl Of The Wusuli River.....	Chen Yuping	84
The Old Street.....	Chen Xiangdong	85
The Emperor On Thorn And The Greenwood Heroes.....	Chen Yuqiang	86
Silvery Fruits.....	Chen Yongle	87
The Old Wall.....	Chen Keping	88
A Lane.....	Chen Jinrong	89
The Fourth Of The Still Life Series.....	Chen Guogui	90
A Scene.....	Ma Gang	91
Spring Has Come.....	Ma Jinming	92
A Part Of The Gigantic Sheets With the Most Difficult Chinese Characters On.....	Xu Bing	93
The Lingering Charm Of the Wild Lotuses.....	Ban Ling	94
Today Is The Beginning Of Spring.....	Guo You	95
Girls Of A Minority Nationality.....	Guo Hao.Guo Wei	96
The Thirty-six year. Beautiful Patterns Of Green Plants.....	Guo Zhaoming	97
The Pine Valley.....	Chao Mei	98
A Glimpse Of The Street.....	Wei Rong	99
A Small Windmill.....	Sun Tiancheng	100
Time • Sunsetting.....	Shi Songling	101
Hobby In Advanced Years.....	Qin Shuanye	102
The Deep And Serene Lane After Rain.....	Xu Weimin	103
Flowers.....	Xu Longbao	104
Shepherd Girl On Pleatu.....	Yuan Qinglu	105
April The 5th, 1976.....	Zhang Jun	106
The Setting Sun.....	Zhang Tianxing	107
The White Lotuses.....	Zhang Danping · Zhang Danlin	108
The Crescent.....	Zhang Baibo	109
The Charm Of The Mountains.....	Zhang Zaiyuan	110
The Hainan Wind.....	Zhang Dimao	111
The Origin Of Life.....	Zhang Zhongze	112
The Souls Of Stars.....	Zhang Zhaoxin	113
The New Appearance.....	Zhang Zuoliang	114
Still Life.....	Zhang Songzhen	115
The Tale Of The Good And The Evil.....	Zhang Jingsheng	116
The Majestic-looking Of The First Emperor Of the Qin Dynasty.....	Zhang Xinrang	117
A Dormer Window.....	Zhang Guilin	118
In The Moonlight.....	Zhang Jiyou	119
Swings	Zhang Minjie	120
One Of The Explanations Of Morality Through Illustrations.....	Zhang Dianyu	121
A Courtyard.....	Zhang Songzu	122
Courtyards.....	Zhang Xinyu	123
An Impression Of A Travel—The First One in 1989.....	Zhang Yuanfan	124
The Morning In the Region Of Rivers And Lakes.....	Zhang Huailin	125
A Religious Service Before A Cow is Slaughtered	Zhang Xiaochun	126
The Light Of Mountains And Waters.....	Zhang Ximing	127
The Never-setting Sun.....	Huang Wei	128
Clouds Over The Mountain Village After Rain.....	Huang Pimu	129
A Example To Generations—Cai Yuanpei.....	Huang Xiaofeng	130
Girls And Sheep.....	Kang Ning	131
Silvery Flowers Of Sparks.....	Kang Yongming	132
The Tianmu Mountain.....	Cao Jianfeng	133
The Projecting Building In yisha.....	Cao Qiongde	134
The Spring Dream	Zhang Biao	135
Red Knitting Wool.....	Sheng Meng	136
Awakening In The Morning.....	Cui Zhengzhi	137

The Ebbing Tide.....	Xu Qinsong	138
The Exploration Into The Depths.....	He Lin	139
The Song Of Autumn—The Land Beginning To Turn Grey.....	He Kun	140
Bloody Scenes—The Series Of The Nanjing Massacre In Cold Blood.....	Cheng Mian	141
Below The Ancient City Gate.....	Cheng Zhaoxing	142
The Ancient Ferry In The Western Hunan.....	Cheng Jiari	143
The Xishuangbanna Scenery.....	Wang Qianglin	144
The Delicacies Of The Season.....	Wan Tengqing	145
The Calm Sea Shortly After A Tide.....	Feng Zhaoping	146
Cold Moonbeam In Autumn.....	Feng Hanjiang	147
Weaving.....	Peng Zhiming	148
The Village.....	Dong Kejun	149
Braving The Wind.....	Fu Dongli	150
A Portrait.....	Zhong Changqing	151
Sunrising.....	Wu Jide	152
The Night.....	Zeng Xiaofeng	153
The Sweet Melody Of Petroleum.....	Yang Jun	154
The Late Autumn.....	Yang Yue	155
The Art As A Weapon—Worship To The Newly-emerging Wooduct.....	Yang Feng	156
April In Villages.....	Yang Kuyang	157
Sails In My Hometown.....	Yang Mingyi	158
Life-giving Spring.....	Yang Chunhua	159
The End Of Autumn.....	Yang Jingtai	160
The Mother And The Son.....	Yang Dehua	161
The Candlelight.....	Yang Jinxiang · Zhou BaoXiu	162
The Source Of Milk.....	Meng Xiping	163
The Farewell Between the Newly-married Couple ..	Zhao Guangtao	164
Reunion.....	Zhao Zongzao	165
One Of The Nightmare Series.....	Zhao Yannan	166
The Quiet Daybreak.....	Zhao Haipeng	167
The Early Morning Sunlight.....	Zhao Zhangjiang	168

Beauties	Zhao Jinghuan	169
The Snow-stormy Wood Stock-piling Place.....	Zhao Xiaocheng	170
A Window With Mirrors On Four Sides.....	Cai Feng	171
Autumu—A Ripening Season.....	Cai Shiming	172
One Of The Dreams Of The Lahu Nationality —The Ancient Dance.....	Zheng Xu	173
The White Poppy Flowers.....	Zheng Shuan	174
Homes Among The Flowers.....	Zheng zhen	175
The Autumn Water.....	Liao Youkai	176
The Dream Of Butterflies.....	Jiang Zhiyi	177
A Local Flavour.....	Ning Guoqing	178
An Instantaneous Eternity.....	Liu Qian · Wang Lan	179
The Age-old Forest.....	Liu Changfu	180
The Night In Baokou.....	Li Liying	181
Welcoming The Bride.....	Jian Qiao	182
An Impression Of The Mountain City.....	Pan Xingjian	183
The Sports Series, 4th.....	Lu Xiaogen	184
Thread-twisting.....	Lu Runeng	185
Pelargonium.....	Bao Peizhong	186
The Series Of The Xidi Village, the 6th.....	Ying Tianqi	187
Fisherfolk's Dwelling.....	Ying Guangzhao · Zhang Gaojun	188
Sawing.....	Xie Keming	189
The Green Spirits.....	Dai Zhengsheng	190
The Doom Of The World.....	Tan Ping	191
A Village.....	Wei Qicong	192
The Clean Land Series.....	Wei Huabang	193
The Mountains In Sichuan Province.....	Feng Zhongtie	194
The Thatched Cottage.....	Lu Lianzi	195
Men And A Horse.....	Su Xinping	196
Three Girls.....	Xiao Hongde	197
Stone Cracks.....	Xiao Shaolian	198
Farm Cottages In Chaozhou And Shantou Areas	Xiao Yingchuan	199
The Six Revolutionaries.....	Gu Xiong	200
The Postscript.....	Ma ke	201



1 雛 水印木刻 57.5×45 c m

Chicks watermark woodcut

Ding Lisong

丁立松:

1938年生，江蘇南通縣人，現任啓東版畫院副院長。中國美術家協會會員，中國版畫家協會會員，江蘇省版畫家協會常務理事。

He was born in Nantong, Jiangsu Province in 1938. He is the vice president of the Qidong Print Academy, member of the Chinese Artists' Association, the Chinese Printers' Association, the Standing Council of the Jiangsu Printers' Association.



2 帶陶鬲的靜物
絲網版 44.5×44.5 c.m.
An Ancient Cooking
Tripod with Hollow Legs
silkscreen plate

丁暉明

1962年生，安徽銅陵市人，1981年就讀于安徽滁州師專，1988年赴中央美術學院版畫系進修。現在中國有色金屬工業總公司銅陵公司職工總醫院工會工作。中國版畫家協會會員，美協安徽分會會員。

Ding Huiming

He was born in Tongling City, Anhui Province in 1962. He studied in the Chuzhou Secondary Normal School in 1981. He studied for a further improvement in the Print Department of the Central Art Institute in 1988. He works in the Trade Union of the Head hospital of the Tongling Company of the General Company of the Chinese Nonferrous Metal Industry. He is a member of the Chinese Printers' Association, and Anhui Branch of the Chinese Artists' Association.



3 古牆老藤 黑白木刻

The Old Vines And The Ancient Wall

black-and-white woodcut

王琦:

1918年生，四川重慶人。1937年畢業于上海美專，1938年在延安魯迅藝術學院美術系學習。中央美術學院教授，中國美術家協會黨組書記、副主席，中國版畫家協會副主席兼秘書長，《美術》雜誌，《版畫》雜誌主編。

Wang Qi

He was born in Chongqing, Sichuan Province in 1918. He graduated from the Shanghai Art Secondary School in 1937. He studied in the Art Dept. of Luxun Art Institute in Yan'an in 1938. He is a professor of the Central Art Institute, the Party secretary of the leading Party group and vice chairman of the Chinese Artists' Association, the secretary-general and vice chairman of the Chinese Printers' Association, editor-in-chief of the magazines of《The Fine Arts》and《Print》.



4 同志的葬禮 黑白木刻 72×55 cm

A Comrade's Funeral black—white woodcut

王正均：

1943年生，1963年畢業于浙江美術學院附中，後考入浙江美術學院版畫系。現任教於浙江鎮海中學，兼任鎮海書畫院副院長，中國版畫家協會會員。

Wang Zhengjun

He was born in 1943. After his graduation from the Middle School Attached To the Zhejiang Art Institute in 1963, he entered the Print Dept. of the institute. He now teaches in the Zhenhai Middle School, and he is the vice president of the Zhenhai Calligraphy And Painting Academy

as well, member of the Chinese Printers' Association.



5 邊陲抒情之二 黑白木刻 110×88 cm

The Second of the Series of the Fervour From the Frontier black - white woodcut

王金旭:

1939年生，河南浚縣人，1963年畢業于西安美術學院版畫系。現任空軍政治部創作室創作員。中國美術家協會、中國藏書票協會會員中國版畫家協會理事。

Wang Jinxu

He was born in Xunxian County, Henan Province in 1939, graduated from the Print Department of the Xi'an Art Institute in 1963. He is now a member of the Creation Office of the Political Department of the Air Force of the Chinese People's Liberation Army, the

Chinese Artists' Association, the Chinese Book-label Collection Association and a member of the Council of the Chinese Printers' Association.